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دستبالایایراندرتوسعهصنعتهستهای
رئیس فراکسیون راهبردی مجلس: ظرفیت غنی سازی بالای 60درصد را هم داریم

پنجمین بازگشت طرح شفافیت به مجلس

مخالفت با انتشار مذاکرات و 
رأی گیری های مجمع تشخیص

طرح شفافیت پس از 5بار رفت و برگشــت میان مجلس، شورای 
نگهبان و مجمع تشــخیص مصلحت نظام بار دیگر روی میز کار 
مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته است. این طرح از بهار 
امسال به عنوان یکی از مهم ترین شعارهای مجلس یازدهم در دستور 
کار قرار گرفت ولی همچنان با ایرادات شورای نگهبان و هیأت عالی 

نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام مواجه است.
براساس گزارش همشهری، سخنگوی شــورای نگهبان درباره 
سرنوشت طرح شفافیت قوای ســه گانه، دستگاه های اجرایی و 
سایر نهادها اعلام کرد که »طرح شفافیت قوای سه گانه نیز برای 
چندمین بار در شورای نگهبان بررسی شــد. البته شورا در ابتدا 
نسبت به این مصوبه ایرادات زیادی داشت که همه موارد در رفت 
و برگشت های قبلی مرتفع شــد به جز یک مورد که در ارتباط با 
شفافیت آرای هیأت عالی نظارت و مجمع تشخیص مصلحت بود 
که مغایر با اصل 112قانون اساسی است و مجلس همچنان به این 
مسئله اصرار دارد. همچنین هیأت عالی نظارت نیز این مصوبه را از 
جهات مختلف مغایر  با سیاست های کلی اعلام کرده بود که شورا 
این موارد را به مجلس ابلاغ کرده است. به نظر می رسد که مجلس 
نسبت به این دو مســئله اصرار دارد و باید برای تعیین تکلیف به 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود.«
براســاس ســازوکار جدید هیأت نظارت بر سیاست های کلی 
نظام که اعضای نخســتین دور آن دی ماه1396منصوب شدند، 
مصوبات مجلس همزمان با شــورای نگهبــان در این هیأت نیز 
بررسی می شوند و درصورت ایراد هیأت، شورای نگهبان مستند 
به اصل110قانون اساسی آن را مغایر قانون اساسی اعلام می کند. 
تا پیش از این تاریخ، شورای نگهبان به صورت مستقل درخصوص 
انطباق مصوبات مجلس با شرع و قانون اساسی اعلام نظر می کرد.

رئیس مجلس 20آذرماه در نخستین همایش ملی ارتقای شفافیت 
ابراز امیدواری کرده بود طرح مجلس یازدهمی ها درنهایت از سوی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تأیید شود. او گفته بود »این سؤال 
برای من نیز وجود دارد زمانی که اختلاف نظر میان دولت و مجلس 
وجود داشته و مجلس بعد از بررسی شــورای نگهبان که قانونی و 
محترم بوده و ممکن است از جهت شــرع یا قانون اساسی اشکالی 
داشته باشد، بر نظر خود اصرار می کند و تشخیص به عهده مجمع 
گذاشته می شود، چرا نباید مذاکرات، صحبت ها و دلایلی که نهایتا 

باعث تأیید و یا رد نظر مجلس می شود را مردم بدانند؟« اظهاراتی که 
ناظر به محتوای اصلی طرح شفافیت مبنی بر انتشار علنی مذاکرات 
نهادهاست. طرح دو فوریتی شــفافیت قوای سه گانه، دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها 23فروردین امسال در صحن علنی مجلس 
اعلام وصول شــد و اول خردادماه با اصلاحاتی به تصویب رسید. 
شورای نگهبان در همان خردادماه و بررســی های اولیه خود این 
طرح را مغایر موازین شرعی و قانون اساسی تشخیص داد. تا 4دور 
بعد ایرادات شــورای نگهبان و هیأت نظارت بر سیاست های کلی 
نظام به صورت مشترک بر این طرح باقی ماندند. براساس آخرین 
تغییرات طرح که آبان ماه امسال از سوی مجلس به شورای نگهبان 
ارسال شده بود، مهم ترین بند این قانون، انتشار مشروح مذاکرات 
و اســامی موافقان و مخالفان، افراد ممتنع و غایبان جلسات رأی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام )در موارد اختلافی مجلس و شورای 
نگهبان(، هیأت عالی نظارت بر حســن اجرای سیاست های کلی 
نظام، مجلس، هیأت وزیران، شــوراهای شهر و روستا، هیأت های 
تخصصی و عمومی دیوان عدالت اداری، هیأت عمومی دیوان عالی 
کشور و برخی مراجع دیگر اســت. هم اکنون هیأت نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بر مغایرت اکثر بندهای مصوبه مجلس 
با سیاســت های کلی نظام اصرار دارد. مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام 
در مهم ترین بخش اعلام مغایرت این طرح، خود را خارج از شمول 
انتشار مشروح مذاکرات و صورت آرای جلسات مجمع و هیأت اعلام 
کرده اند و تقریبا می توان گفت با همه بخش های این طرح مخالف  
هستند. ماده 4 این طرح مبنی بر ضرورت ارائه گزارش 6ماه یک بار 
اجرای قانون به کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس هم 

دیگر ماده مورد مخالفت مجمع تشخیص است.
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توسعه بدون  وقفه
بهروز کمالوندی؛  سخنگوی سازمان انرژی  اتمی 

قانون اقدام راهبردی، شرایط خوبی را برای کشور ایجاد کرد ه  است. امروز سطح غنی سازی 
در تاسیسات هسته ای کشور براساس این قانون و به طور رسمی به ۶۰درصد رسیده  است و 
در کنار تحقیق و توسعه مستمر و بدون  وقفه، تکامل ماشین های سانتریفیوژ نسل جدید 

در بهترین شرایط قرار دارد.
  رســانه های غربی گاه و بی گاه اظهاراتی را مطرح می کنند مبنی بر اینکه در مواجهه با 
فعالیت های صلح آمیز هســته ای ایران »گزینه های دیگر« نیز روی میز است؛ این یک 
واقعیت روشن است که اینگونه حرف ها فقط کاربرد رســانه ای و تبلیغاتی دارد و 
بی تردید ظرفیت ها و توانایی های هسته ای ایران واقعیت ها را بر 

آنها تحمیل می کند.

مکث

انرژی  اتمی در مسیر صنعتی سازی
 محمد قنادی معاون برنامه ریزی هسته ای و نظارت راهبردی سازمان انرژی  اتمی

فعالیت های سازمان انرژی  اتمی بر اساس برنامه راهبردی طولانی مدت تدوین شده، 
درحال اجراست. در دولت سیزدهم تلاش می شود دانش بومی هسته ای که حاصل 
تلاش متخصصان داخلی است، در مسیر صنعتی ســازی و استفاده برای مردم 
درآید و سازمان انرژی اتمی از یک مجموعه تحقیقاتی، به یک مجموعه صنعتی و 

کارآمد برای کشور تبدیل شود. ورود به حوزه تامین دارو برای بیماری های 
مختلف ازجمله ســرطان ها و بیماری های قلبی، دفع آفات کشاورزی، 

پرتودهی موادغذایی برای افزایش ماندگاری و حفظ خواص محصولات 
کشاورزی و کاهش فسادپذیری ازجمله گام های نوین در عرصه عمومی 

برای استفاده مردم از دانش هسته ای است. 

مکث

براســاس اعلام مقام هــای آژانس 

بین المللی انــرژی  اتمــی، امروز هسته ای
)یکشنبه( بازرســان فنی این نهاد 
بین المللی به ایران می آیند تا ضمن بررسی مسائل 
ادعایی پادمانی، شاهد دور جدیدی از همکاری های 
فنی تهران و آژانس باشــیم. این درحالی است که 
صنعت هسته ای کشــور در ماه های اخیر گام های 

مهمی در مسیر توسعه برداشته  است.
به گزارش همشهری، در شرایطی مهم ترین هدف 
سفر بازرســان آژانس به تهران، بررسی ادعاهای 
پادمانی مطرح شــده باهدف رفع ابهام ها و موانع 
موجود عنوان شده  اســت که سازمان انرژی  اتمی 
ایران در ماه های اخیــر و در چارچوب قانون اقدام 
راهبردی مجلس اقدام های قابل توجهی برای توسعه 
غنی سازی اورانیوم در کشور برداشته  است.برهمین 
اساس هم بود که رئیس ســازمان انرژی  اتمی در 
دیدار با اعضای فراکســیون راهبردی مجلس، بر 
این نکته تأکید کرد که در شرایط کنونی، ظرفیت 
غنی سازی کشور به بیش از دوبرابر کل تاریخ رسیده 
 اســت؛ موفقیتی که به گفته محمد اســلامی، در 
چارچوب قانون اقدام راهبردی محقق شده  است. 
رئیس سازمان انرژی  اتمی با تأکید براینکه قانون 
اقدام راهبردی به خوبی اجرا شده و با موفقیت های 
قابل  توجهی نیز همراه بوده  اســت، گفت: ســند 
جامعی برای پیشــرفت صنعــت و ایجاد ظرفیت 
بومی در سطح صنایع کشور تدوین شده  است که 

برنامه های سازمان براساس آن پیش می رود.

گام هایی در مسیر توسعه صنعت هسته ای
رئیس فراکسیون راهبردی مجلس با اشاره به نشست 
مشــترک  رئیس ســازمان انرژی  اتمی با اعضای 

فراکســیون، به همشــهری گفت: در این نشست 
مقام های سازمان انرژی  اتمی با ارائه گزارشی جامع 
و مبسوط، اعضای فراکسیون را در جریان فعالیت ها 
و موفقیت های به دست آمده در این حوزه قرار دادند.

ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی با اشاره به اینکه در 
گذشــته، مجلس قانونی به تصویب رسانده بود که 
براســاس آن، راهبرد تولید 20هــزار مگاوات برق 
از طریق نیروگاه های هســته ای تعیین شــده بود، 

افزود: اجرای این قانــون در دولت 
گذشته پیشــرفت چندانی نداشت 
و فقط گام هایی درمســیر تکمیل 
نیروگاه اتمی بوشــهر برداشته شد، 
اما در دولت سیزدهم شاهد بودیم 
که اقدام های مثبــت و روبه جلویی 
دراین حوزه انجام شــده  است. وی 
به فعالیت های انجام شــده دراین 
حوزه نیز اشــاره کرد و افــزود: در 
دولت ســیزدهم گام هــای عملی 

مهمی بــرای اجرای فاز دوم نیروگاه اتمی بوشــهر 
برداشته شده اســت. همچنین اقدام های لازم برای 
راه اندازی نیروگاه هزار مگاواتی جدید با مهندسی 
بومی برداشته شده  اســت. میرتاج الدینی ادامه داد: 
فعالیت های قابل توجهی نیز برای راه اندازی نیروگاه 
هسته ای 360مگاواتی در دارخوین انجام شده  است. 
ازسوی دیگر برنامه ریزی های دیگری در زمینه تامین 
سوخت رآکتورهای تهران و ... نیز انجام شده که از 

پیشرفت های مؤثری در این حوزه خبر می دهند.

افزایش توان بازدارندگی کشور
رئیس فراکســیون راهبردی مجلس بــه این نکته 
هم اشــاره کرد که ســازمان انرژی  اتمی در انجام 

فعالیت هــای خــود، به ویــژه در زمینه پیشــبرد 
غنی ســازی اورانیوم، براســاس قانــون راهبردی 
مجلس حرکت می کند و در این زمینه موفقیت های 
قابل توجهی نیز به دست آو رده  است. میرتاج الدینی 
با بیان اینکــه با توجه به اقدام های انجام شــده در 
این زمینه، توان بازدارندگی کشــور در این عرصه 
افزایش یافته  است، ادامه  داد: تا زمانی که اطمینان 
عملی حاصل نکنیــم طرف مقابل بــه تعهدهای 
خود عمل کرده  است و در زمینه 
لغــو تحریم هــا راســتی آزمایی 
انجام نشــود، روند غنی ســازی 
در ایــران براســاس راهبردهای 
تعیین شــده در چارچوب قانون 
راهبردی مجلــس ادامه می یابد. 
وی تصریح کرد: دولت سیزدهم در 
قالب سیاست های کلان ابلاغی از 
سوی رهبر معظم  انقلاب، گام های 
مثبتی در راســتای اجرای قانون 
اقدام راهبردی برداشته اســت و برآورد نمایندگان 
از فعالیت های انجام شــده در ایــن عرصه مثبت 
اســت. میرتاج الدینی افزود: باید توجه داشــت که 
توسعه صنعت هسته ای، از مهم ترین نیازهای کشور 
به حساب می آید، چراکه توانمندی های این حوزه، 
در عرصه هــا و میدان های مختلف توســعه به کار 
گرفته می شود؛ از کشاورزی تا تولید برق و سلامت 
و داروسازی، از عرصه هایی است که انرژی هسته ای 

به کمک توسعه و آبادانی کشور می آید.

تسلیم زیاده خواهی ها نمی شویم
رئیس فراکســیون راهبردی مجلس درباره ســفر 
بازرســان آژانس بین المللی انــرژی  اتمی به ایران 

نیز عنوان کــرد: همکاری های فنی ایــران با این 
نهاد بین المللی همــواره در چارچوب پادمان ادامه 
داشته و تهران در این زمینه به تعهدهای خود عمل 
کرده  است، اما طرف مقابل باید بداند که ما تسلیم 

زیاده خواهی ها نخواهیم شد.
میرتاج الدینــی با بیــان اینکه درخواســت های 
غیرمعقول طرف های مقابل را برنمی تابیم، افزود: 
سلامت فعالیت های هسته ای جمهوری  اسلامی 
بارها از سوی بازرسان آژانس مورد تأیید قرار گرفته  
و طرف های مقابل هســتند که باید به تعهدهای 
خود عمل کننــد و در اصطــلاح، هم اکنون توپ 
در زمین آنها قرار دارد؛ ما همــواره ثابت کرده ایم 
که در عمل به تعهدهای خود صداقت داریم. وی 
با اشــاره به ظرفیت های به وجود آمده در کشور 
برای غنی ســازی اورانیوم، ادامــه  داد: اکنون در 
شرایطی غنی سازی 60درصدی در کشور درحال 
انجام اســت که با توجه به توانمندی های موجود، 
ظرفیت غنی ســازی بالای 60درصد را هم داریم. 
میرتاج الدینی تصریح کرد: با توجه به سیاست های 
نظام، براساس برنامه های تدوین شده در این حوزه 
گام برمی داریم و ارتقای ظرفیت های غنی سازی در 

کشور همچنان ادامه دارد.
وی با اشاره به فضاســازی های انجام شده پیرامون 
انجام غنی ســازی 60درصدی در ایران، اضافه کرد: 
متوقف کــردن روند افزایش ظرفیت غنی ســازی 
اورانیوم در کشور، منوط به این است که طرف های 
مقابل تعهدات خود را اجرایی کنند. برگشت پذیری 
گام های برداشته شــده در این عرصه از سوی ایران 
وابسته به این است که تحریم های اعمال شده علیه 
جمهوری اسلامی رفع شده و راستی آزمایی های لازم 

دراین زمینه انجام شود.

پیام تسلیت درپی درگذشت 
آیت الله سیدصادق روحانی

   ادعای جدید درباره مذاکرات تهران - ریاض
یک رســانه لبنانی به نقل از منابع مطلع مدعی شد که در حاشیه 
نشست اردن مســئولان ایرانی و ســعودی دیدار مهمی خواهند 
داشت.پایگاه خبری النشره در گزارشی اعلام کرد که بعد از برگزاری 
نشست بغداد در ماه آگوست گذشته، امان پایتخت اردن قرار است 
در بیستم ماه جاری میلادی )دسامبر( میزبان نشستی منطقه ای 
درخصوص عراق باشد. دراین نشســت قرار است ایران و ترکیه و 
تعدادی از کشورهای عربی ازجمله عربستان مشارکت داشته باشند. 
برخی منابع لبنانی با اشاره به اینکه قرار است در این نشست موضوع 
انتخاب رئیس جمهور لبنان بررسی شود مدعی شدند که محمد 
بن سلمان، ولیعهد عربستان و سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 

ایران در حاشیه این نشست باهم دیدار خواهند کرد.

  روایت قالیباف از علت تحقق 25درصدی برنامه توسعه
رئیس مجلس در نشستی با یک تشکل اصولگرا  با اشاره به تحقق 
25تا 30درصدی برنامه های توسعه سوم، چهارم، پنجم و ششم 
گفت: این میزان تحقق یعنی اگر )برنامــه را( رها می کردیم نیز 
خودبه خود 25درصد اهداف محقق می شــد حتی من می گویم 
حتی اگــر در آن دخالت نیز نمی کردیم شــاید 35درصد محقق 
می شد و چون دخالت کردیم 25تا 30درصد شد. به گزارش خانه 
ملت، محمدباقر قالیباف تصریح کرد: یک برنامه 5ساله مساله محور 

می تواند ثبات اقتصادی را در کشور برقرار کند.

رهبر معظم انقلاب در پیامی درگذشــت آیت الله آقای حاج 
ســیدصادق روحانی را تســلیت گفتند. به گــزارش پایگاه 
اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام تسلیت حضرت 
آیت الله خامنه ای به این شرح است: بسم الله الرحمن الرحیم، 
ارتحال مرحوم مغفور آیت الله آقای حاج ســیدصادق روحانی 
رضوان الله  علیه را به خاندان مکرم و بیت شــریف روحانی و 
شاگردان و ارادتمندان آن فقیه بزرگوار تسلیت عرض می کنم و 

رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان مسئلت می نمایم. 
سیدعلی خامنه ای- 14۰1/9/2۶
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